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ESBORRANY DE L’ACTA DE LA SESSIÓ EXTRAORDINÀRIA URGENT DE 
L’AJUNTAMENT PLE DE DIA 26 DE MARÇ DE 2013 
 
Núm. Sessió 4/2013 

 
 
DATA........: 26 de març de 2013 
 
CARÀCTER....: extraordinària urgent 
 
COMENÇA.....: A les 19.33 hores.  
 
ACABA.......: A les 20.03 hores. 
 
LLOC........: Sala de Sessions de la Casa de la Vila 
 
ASSISTENTS..:  
 
Sr.  President:  
  Sr. Antoni Reus Darder (batle en funcions) 
 
Tinents de Batle: 

 Antonia Perelló Llull   
 Joan Monjo Estelrich  
 Martí Joan Fornés Cerdó  
 Eugenio Garrido Vivas 
   

Regidors. Miguel Cifre Ferrer   
  Beatriz Gamundí Molina  
  Guillermo Perelló Gil  
  Martí Àngel Torres Valls  
  Rocio Romero Galera  
   Juan Quetglas Gaya   
  Ana Maria Rodríguez Arbona   
  Maria del Carmen Rosselló Roig 

Jaime Malbertí Mandilego  
Pedro Mas Carbonell  

  Andrés Aulet Riera  
  Juana Ana Llull Molinas    

   
 
 
Actua com a secretari: Joan Seguí Serra, secretari accidental de la corporació. 
 
A la Vila de Santa Margalida, el dia 26 de març de 2013, quan són les 19.33 hores, es reuneixen a la 
Sala de Sessions de la Casa Consistorial els regidors a dalt anotats, a fi de dur a terme una sessió 
extraordinària urgent del Ple de l’Ajuntament, sota la presidència del Batle en funcions, Sr. Antoni 
Reus Darder i assistits per la interventora Sra. Margarida Quetglas Ferragut i pel secretari accidental 
de la corporació, el Sr. Joan Seguí Serra, que dóna fe de l’acte. 
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Una vegada comprovat que hi ha el quòrum suficient per a la constitució vàlida del Ple, el Sr. 
President declara oberta la sessió i es passen a debatre els punts de l’ordre del dia següents: 
 
 
 ORDRE DEL DIA 
 
1.- RATIFICACIÓ DEL CARÀCTER URGENT DE LA CONVOCATÒRIA DE LA 
SESSIÓ. 
 
Oberta la sessió pel Sr. President i exposat el caràcter urgent de la present convocatòria, fent 
referència a l’exposat a la sessió plenària celebrada ahir vespre, i d’acord amb els portaveus dels 
grups municipals, la urgència és ratificada per unanimitat dels assistents, que representa el vot 
favorable de la majoria absoluta legal. 
 
 
2.-  ELECCIÓ DEL BATLLE / DE LA BATLLESSA. 
 
Seguidament el President dóna la paraula a l’infrascrit Secretari qui informa que, presentada i 
acceptada pel Ple de la Corporació la renúncia al càrrec de Batle del Sr. Miguel Cifre Ferrer, 
cal, en aquest acte, efectuar la elecció i proclamació de nou Batle o Batlessa. 
Seguidament, el Secretari que subscriu, d’ordre del Sr. President, dona lectura als articles 40.5 
del RD 2568/86, de 28 de novembre, i 196 i 198 de la Llei Orgànica 5/85, de 19 de juny, els 
quals estableixen el procediment per a l’elecció de Batle. 
 
Conseqüentment, d’acord amb la documentació i resultats electorals de les passades eleccions 
i normativa abans esmentada, són candidats al càrrec de batle els següents regidors: 
 
SpC.: Sr. Antoni Reus Darder (Coalició electoral Suma pel Canvi) 
 
PP: Sr. Martí Àngel Torres Valls (Partit Popular) 
 
CPU: Sr. Jaume Malbertí Mandilego (Can Picafort Unit) 
 
CxI: Sr. Joan Monjo Estelrich (Convergència per les Illes) 
 
Per par de l’infrascrit es fa constar que la Llista més votada en les últimes eleccions 
municipals va ser la coalició electoral Suma Pel Canvi (SpC), amb 1.731vots populars. 
 
A continuació, el Sr. President, essent candidat a la Batlia delega la presidència de la sessió a 
favor de la 2ª tinent de batle, Sra. Antonia Perelló Llull (acord de la Junta Electoral Central de 
data 24/04/2002). 
Ocupada la presidència per la tinent de balte Sra. Antonia Perelló Llull, proposa als reunits que la 
votació del candidat sigui nominal, proposta que es acceptada per unanimitat dels assistents. 
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Acte seguit, i sense més intervencions, per ordre de la Sra. Presidenta es procedeix a l’elecció de 
Batle, mitjançant el sistema de votació nominal, cridant un per un els regidors per tal que 
efectuïn la votació:  
Recomptats els vots emesos, s’emet el següent resultat:  

 
- Vots emesos: desset nominals 

 
Escrutini: 
 
  CANDIDATS                                               Vots obtinguts 
  
 Sr. Antoni Reus Darder      sis vots (6 vots) 
 Sr. Martí Àngel Torres Valls      cinc vots (5 vots) 
 Sr. Jaume Malbertí Mandilego     tres vots (3 vots) 
 Sr. Joan Monjo Estelrich      tres vots (3 vots) 
     
El candidat Sr. ANTONI REUS DARDER (SpC), ha obtingut sis vots, emesos pels següents 
regidors: Sr. Miguel Cifre Ferrer, Sra.Antonia Perelló LLull, Sr. Martí Joan Fornés Cerdó, 
Sra. Beatriz Gamundí Molina, Sr. Guillermo Perelló Gil i Sr. Antoni Reus Darder.  
 
El candidat Sr. MARTÍ ÁNGEL TORRES VALLS (PP), ha obtingut cinc vots, emesos pels 
següents regidors: Sra. Rocio Romero Galera, Sr. Juan Quetglas Gayá, Sra. Ana María 
Rodríguez Arbona, Sra. Maria del Carmen Rosselló Roig i Sr. Martí Ángel Torres Valls. 
 
El candidat Sr. JAUME MALBERTÍ MANDILEGO (CPU), ha obtingut tres vots, emesos 
pels següents regidors: Sr. Pedro Mas Carbonell, Sr. Andrés Aulet Riera i Sr. Jaume Malbertí 
Mandilego. 
 
El candidat Sr. JOAN MONJO ESTELRICH (CxI), ha obtingut tres vots, emesos pels 
següents regidors: Sr. Eugenio Garrido Vivas, Sra. Juana Ana Llull Molinas i Sr. Joan Monjo 
Estelrich. 
 
Essent DESET el nombre de membres de la Corporació, el candidat Sr. Antoni Reus Darder ha 
obtingut SIS vots, no havent obtingut el vot favorable de la majoria absoluta legal, però atès que 
fou el candidat de la llista més votada a les passades eleccions, la Sra. Presidenta conforme 
estableix l'article 196 c) de la Llei Orgànica 5/1985, de 19 de juny, PROCLAMA BATLE  
ELECTE DE L'AJUNTAMENT, al regidor SR. ANTONI REUS DARDER  per la llista de 
SUMA PEL CANVI. 
 
 PRESA DE POSSESSIÓ  
 
Acte seguit i de conformitat amb els articles 108.8 de la Llei Orgànica 5/85, article 18 del Reial 
Decret Legislatiu 781/1986, de 18 d'abril, i 40, nº 2, del Reglament d'Organització, 
Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals, per la Sra. Presidenta se formula al batle 
electe Sr. Antoni  Reus Darder la següent pregunta: 
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"¿Jureu o prometeu per la vostra consciència i honor complir fidelment les obligacions del 

càrrec de BATLE amb lleialtat al Rei, i guardar i fer guardar la Constitució, com a norma 

fonamental de l'Estat?" 

 
Contestant el Sr. Antoni Reus Darder: Sí promet, per imperatiu legal. 
 
Per part de la Sra. Presidenta manifesta que dóna davant el Plenari possessió del càrrec de Batle-
President d’aquest Ajuntament, al Sr. Antoni Reus Darder, d’acord amb el que disposa la Llei. 
  
Acte seguit, el Sr. batle passa a presidir la sessió. 
 
Seguidament, per part de la Sra. Interventora es dóna compte de la situació econòmica de 
l’Ajuntament en el dia d’avui, singularment de  l’existència de fons pels imports següents: 
Metàlic bancs – 4.645.755,45 € 
Valors – 100.619,19 € 
Dipositats a les distintes entitats bancàries, conforme els certificats obrants a l’expedient.   
 
A continuació, el Sr. batle convida als regidors si volien realitzar alguna intervenció, invitació 
que han acceptat els regidors. 
 
INTERVENCIONS: 
 
En primer lloc, pren la paraula el portaveu Joan Monjo (CXI), donant l’enhorabona al Sr. Reus. 
Comenta que cap candidat ha obtengut la majoria absoluta, i per tant, la batlia correspon al cap de la 
llista més votada. Comenta també que Convergència continuarà donant suport a SPC, tal com han fet 
fins ara, fins a final de legislatura. 
 
Acte seguit, el portaveu Jaume Malberti (CPU) comença donant l’enhorabona al  Sr. Reus i 
desitjant-li sort. Comenta que CPU donarà suport a l’equip de govern en tot el que sigui beneficiós pel 
municipi. Espera que el Sr. Reus sigui el batle de tot el poble, i que dugui a  terme una política justa i 
coherent. Finalment, li desitja sort i ànims. 
 
A continuació, el portaveu Martí Torres (PP) comença la seva intervenció donant les gracies una 
vegada més a totes les persones que a les passades eleccions varen votar el PP de Can Picafort, Santa 
Margalida i Son Serra. Els varen donar la confiança un 13% de gent que a les eleccions del 2007, fet 
que demostra que el poble va aprovar la seva gestió. També vol agrair el suport que la gent del poble li 
ha demostrat després d’aquestes eleccions. En nom seu i de tots els regidors que formen el Grup 
Popular, dona les gracies. Comenta que el PP va sumar, mentre que no ho va fer així la coalició SPC. 
Recalca que aquesta unió els va fer perdre vots respecte a les eleccions de 2007. Va ser una suma que 
va restar, malgrat les regles del joc democràtic li han permès governar. En un primer moment, el 
govern havia de ser en minoria. Abans de les eleccions, els Independents s’omplien la boca dient que 
no pactarien amb un partit com CXI. No obstant, i per sorpresa dels seus votants, hi va haver pacte. 
Considera que és hora d’admetre que és un pacte amb totes les lletres. Considera també que es varen 
canviar principis per cadires. Des del seu punt de vista, l’estabilitat d’aquest govern és un altre engany, 
ja que en dos anys de legislatura hi ha hagut una dimissió, una altra en camí, dos batles oficials i un 
extraoficial. Pensa que això realment és un caos. No obstant, pel que fa al PP, està tranquil perquè han 
complit el que varen dir. L’oposició del PP ha estat una oposició seriosa, constructiva i en positiu. Han 
deixat de banda la demagògia i han contribuït a rebaixar el nivell de crispació dels plenaris d’aquest 
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municipi. El PP entén que governar és prendre decisions difícils, i a vegades impopulars. Per tot això, i 
perquè consideren que el poble no es mereix que es repeteixin els espectacles de l’anterior legislatura, 
han deixat fer feina a l’equip de govern i els han recolzat quan han presentat alguna proposta de profit 
pel municipi. 
 
Continua el Sr. Torres dient que avui hi torna haver un canvi polític en el municipi: un canvi de batle. 
Considera que inspira poca confiança un govern amb tantes modificacions i amb tan poca estabilitat i 
tan poca imaginació per posar damunt la taula propostes positives pel municipi, sols obsessionat per 
fer oposició al partit que governa en el Govern de les Illes Balears. Governar no es tan sols desfer el 
que va fer l’anterior equip de govern. El pacte no es gratuït, sinó ben al contrari, ha suposat a renunciar 
al que era la ideologia defensada abans del pacte. En aquest sentit, el partit que defensava l’educació, 
la cultura, la sostenibilitat, l’ecologisme i la protecció del medi ambient, es planteja canviar zones 
esportives per zones hoteleres, i ha prioritzat el cotxe a les persones. Han apujat imposts, han apujat 
sous, han col·locat personal de confiança i han fet servir les instal·lacions que va construir l’anterior 
equip de govern per donar feina als amics. La gent del poble ho nota. Pot ser per això, la celebració 
dels plens en horari d’horabaixa, que havia de ser el major gest de participació ciutadana, ha estat un 
fracàs. Des del seu punt de vista, la gent està cansada d’un equip de govern amb politiques poc 
atractives. Quins son els canvis aconseguits? La resposta sols és una: poques sumes i moltes restes. Per 
acabar, es sent obligat a fer una pregunta al Sr. Reus: “el teu predecessor va deixat ben clar que no es 
modificaria el jardinet de la Beata quan ell fos batle, et tocarà a tu Toni modificar-lo a canvi de seure 
en aquesta cadira?” El temps ho dirà. Tot i això, desitja sort i coratge al Sr. Reus en aquesta nova 
etapa, i assegura que li faran costat en tot el que sigui un bé pel municipi. Espera que pugui mantenir a 
l’aire les aus carronyeres que varen dir que sobrevolaven el municipi. Reitera que el Sr. Reus tendrà el 
suport del PP en totes les propostes en positiu pel municipi, i novament li desitja sort i enhorabona. 
 
Seguidament pren la paraula la portaveu Beatriz Gamundi (SPC) dient que pel que fa al batle 
anterior i al que acaba de prendre possessió, ella està amb el cap ben alt. 
 
Pel que fa al Sr. Antoni Reus, pensa que té moltes de virtuts, que el fan ser un perfecte candidat a 
batle: sap escoltar la gent, i l’escolta cada dia, i ho fa transmetent confiança i proximitat, donant 
prioritat a la gent. És un homo senzill, però també és ver que la seva senzillesa i la seva discreció  el 
fan més pròxim, més accessible. El Sr. Reus és una persona discreta, és honest, coherent, molt feiner i 
preparat. En definitiva, és un homo respectuós i un homo respectat, vàlid i honrat. La seva trajectòria 
en aqueix Ajuntament és la millor mostra d’això que deim: primer de tot, de 2003 fins a 2011, com a 
regidor a l’oposició; i des de 2011 ençà com a regidor de l’equip de govern. Són deu anys de feina fets 
de la mateixa manera: amb seriositat, amb dedicació i amb respecte; deu anys d’implicació decidida 
cercant sempre respostes i solucions per al nostre municipi. 
 
Continua la Sra. Gamundi dient que després de deu anys de regidor, ara Antoni Reus demostrarà la 
seva vàlua com a batle. Està convençuda de que el poble no hi perdrà. I serà així perquè farà les coses 
així com sempre i continuant la tasca de la coalició SUMA PEL CANVI, que es podria resumir dient 
que és fer feina des del poble, per al poble i amb el poble, defensant els interessos de la gent i la 
igualtat d’oportunitats. El mateix projecte, les mateixes idees, però amb una nova personalitat: la 
d’Antoni Reus.  
 
En Toni és el candidat 
i això és fruit d'una entesa, 
entre una gent compromesa  
i l'acord és respectat, 
demostrant serietat, 
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coherència i discreció, 
es guanya l'estimació, 
pel criteri reflexiu, 
és un home receptiu: 
ha estat un bon regidor. 
 
Ara, nova travessia   
i has d'aguantar el timó, 
deixant de ser regidor, 
per assolir la batlia; 
com que tu tens energia, 
coratge i ets feiner 
i les coses les saps fer, 
que de tot ja en tenim mostra, 
te don la meva resposta:  
Això just pot anar bé. 
 
Finalment, la Sra. Gamundi dona l’enhorabona al Sr. Reus. 
 
A continuació pren la paraula el Sr. Reus, dient que pel que fa a la intervenció del Sr. Torres, 
considera de mal gust utilitzar les circumstancies personals d’una persona que va haver de dimitir, per 
fer oposició. I pel que fa a si suma o resta, comenta que el candidat del PP ha passat de vuit vots l’any 
2011 a cinc vots l’any 2013, perdent el 37.5%. 
 
El Sr. Reus comenta que en primer lloc vol donar les gràcies a tots els que han cregut en el projecte 
dels Independents i de SPC, i també, si li permeten, a la seva família. Li varen demanar a una 
entrevista fa uns dies si avui començaria una nova era per la política a l'Ajuntament de Santa 
Margalida, i la seva resposta va ser NO, ja que el canvi va començar dia 11 de juny de 2011 amb 
l'elecció de Miquel Cifre com a batle d'aquest Ajuntament. Comenta que en aquesta primera etapa de 
la legislatura en Miquel ha liderat un equip que ha duit a terme una política marcada per la 
transparència i el foment de la participació; per exemple, realitzant els plenaris en horaris accessibles i 
acostant-los als tres nuclis del nostre municipi. Ha estat una política marcada per la defensa de la 
nostra llengua i cultura, per la defensa del nostre patrimoni històric i natural; i també, una política 
marcada per l'austeritat, sense deixar de banda als més desfavorits, no des d'un punt de vista de caritat, 
sinó de justícia social. 
 
Comenta que el seu objectiu és continuar i aprofundir en aquestes polítiques. Per això vol continuar 
amb la creació de consells assessors, com el d'Esports, en la línia dels que ja s'han creat i funcionen 
dins l'àmbit del Turisme i de la Cultura. També vol continuar amb la defensa de la nostra llengua i 
cultura. Per això anuncia que una de les seves primeres actuacions serà la participació demà, en 
representació de l'Ajuntament, a l'acte de constitució de la Xarxa de Municipis de les Illes Balears pel 
Ramón Llull. Una entitat que neix de la iniciativa d'un grup de batles entre els quals es trobava en 
Miquel Cifre, juntament amb el batle d'Artà, el de Manacor i el d'Esporles. A aquesta entitat, que 
pretén fomentar i donar projecció exterior a la nostra cultura, ja s’hi han sumat molts més ajuntaments. 
També continuaran treballant i apostant per Son Real, com a valor patrimonial, cultural i turístic. 
Denunciarem, si és necessari, la nul·la implicació del Govern Balear, i la deslleialtat que ha tengut fins 
ara cap aquest Ajuntament, que sí s'ha prestat a col·laborar-hi. L’Ajuntament continuarà dedicant 
esforços a la restauració del jaciment de la necròpolis de Son Real i a la seva posada en valor. El 
nostre patrimoni i el nostre turisme hi sortiran guanyant. També continuaran duent a terme una política 
austera, i seguiran optimitzant la despesa de l'Ajuntament. Això ha permès, en manco de dos anys, 
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recuperar l'estabilitat pressupostària i la liquiditat de l'Ajuntament. Han reduït deute i han millorat 
considerablement el termini de pagament de factures. I ho han fet mantenint els serveis bàsics de 
l'Ajuntament. No els han minvat, sinó tot el contrari. Han incrementant els recursos destinats als 
serveis socials i a educació, tot i les retallades en el seu finançament per part de la resta 
d'administracions. 
 
Comenta que encara hi ha molts de reptes per resoldre, dels quals vol destacar obtenir el solar per la 
nova escola de Can Picafort. No han estat aturats amb aquest tema, i esperam poder-lo resoldre en 
breu. Vol aprofitar aquest moment per fer una denuncia de l'actual política del govern de l'Estat 
Espanyol, que amb normatives com la Llei d'Estabilitat Pressupostària ha posat en autèntiques 
dificultats als ajuntaments, que com el de Santa Margalida, sí han fet els deures i han aconseguit 
superàvit. Aquesta Llei té  un efecte pervers, perquè no permet que el destí d'aquest superàvit sigui la 
generació d'inversions o fer polítiques que fomentin l'ocupació en aquest moment tan necessari. És una 
Llei que impedeix que els ajuntaments invertesquin, encara que no tenguin deutes. 
 
També vol dir a tots els regidors que espera poder fer feina plegats, amb les lògiques diferències que 
hi pugui haver, però sempre amb el respecte que es mereix la institució i el poble que representen. 
Finalment, vol dir a tots, a tots els ciutadans del municipi de Santa Margalida, que hem teniu aquí a la 
vostra disposició. 
  
Finalment, dona les gràcies a tots. Visca Can Picafort, visca Son Serra i visca la Vila. Visca el 
municipi de Santa Margalida! 
 
I no havent-hi res més per tractar s’aixeca la sessió, essent les 20.03 hores del dia abans assenyalat, de la 
qual cosa com a secretari don fe. 
 
Vist i plau 
El batle          El secretari  
 
 
Antoni Reus Darder       Joan Seguí Serra 
 
 
 


